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2هــزار مترمربــع از جنــگل دست کاشــت  زیست 
تخت جمشــید عصر روز سه شــنبه در آتش بوم

سوخت. درست زمانی که نه خبری از تعطیلات 
طولانی و سفر انبوه به تخت جمشید بود و نه این مجموعه میراث 

جهانی کشور وسط هفته میزبان گردشگران انبوه بود. 
با ایــن حال حمیــد فدایــی، رئیس پایــگاه میــراث جهانی 
تخت جمشید به همشهری گفته است که برخی گردشگران اقدام 
به روشــن کردن آتش برای پخت غذا کردند که باد شدید آتش 
را به داخل پردیس تخت جمشــید کشاند و درختان و علف های 

خشک سطح را شعله ور کرد.
پردیس تخت جمشــید بخشــی از منظــر محوطه باســتانی 

تخت جمشــید و در حریم درجه محوطه باستانی و ثبت جهانی  
شده تخت جمشید قرار دارد. نقش و نشان این پهنه سبز در جوار 
شاهکار معماری هخامنشی در تصاویر یونسکو هم بازنشر شده 
است. بوستان پردیس تخت جمشید پیش از انقلاب ایجاد شد که 

بیش از 80هکتار وسعت دارد.

دلیلآتشسوزی
حمیــد فدایی، مدیــر پایگاه میــراث جهانی تخت جمشــید 
در گفت وگــوی اختصاصی خــود با روزنامه همشــهری دلیل 
آتش سوزی پهنه ســبز محوطه جهانی تخت جمشید را عدول 
گردشــگران و بازدیدکنندگان از تذکرات و هشدارهای ایمنی 
مبنی بر روشن نکردن آتش در این جنگل وســیع اعلام کرد و 
گفت: آتش علاوه بر ســوزاندن علف های خشــک سطح جنگل 
دست کاشــت تخت جمشــید در نقاطی به درختان پهنه سبز 
تخت جمشید سرایت کرد و بخشی از محوطه سبز تخت جمشید 

را در وسعت 2هزار مترمربع سوزاند.
به گفته حمید فدایی، آتش سوزی در ساعت 8عصر روز سه شنبه 
گزارش شــد و پس از آن نیز با حضور مردم و کارکنان محوطه 
میراث جهانی تخت جمشید و آتش نشانی پس از یک ساعت ونیم 
به طور کامل مهار شد اما نیروهای امداد و یگان حفاظت محوطه 

باستانی تخت جمشید تا نیمه شب برای حفاظت از این محوطه 
حضور داشــتند و پس از آن نیز با اقدام به آبیــاری در محوطه 
سوخته و بوستان پردیس تخت جمشید که تا صبح چهارشنبه 

ادامه یافت از مهار کامل آتش و نبود خطر اطمینان یافتیم.
طــی 2روز گذشــته وزش بــاد شــدید در محوطه باســتانی 
تخت جمشید گزارش شد. دلیل آتش سوزی نیز انتقال گدازه های 
آتش ناشی از برپا کردن بساط کباب و قلیان گردشگران با وزش 

باد به محوطه جنگلی تخت جمشید بود.
مدیــر پایگاه میــراث جهانــی تخت جمشــید در گفت وگو با 
همشهری اعلام کرد: جنگل دست کاشت تخت جمشید درست 
در حریم درجــه یک این اثر جهانی اســت و درختکاری  آن نیز 
پیش از انقلاب انجام شد. اما خشکســالی در منطقه و وزش باد 
شــدید و از همه مهم تر بی احتیاطی و بی توجهی گردشــگران 
به هشدارهای مرتبط با روشــن نکردن آتش در عرصه جنگلی 
 تخت جمشــید موجب وقوع آتش ســوزی در حریم درجه یک 

تخت جمشید شد.
حمید فدایی اما می گوید: گردشــگران همچنان به هشــدارها 
بی توجه هستند و حتی گردشگرانی که وقوع آتش را از نزدیک 
مشــاهده کردند و دلیل آن  را نیز دانستند بلافاصله پس از مهار 
آتش سوزی اقدام به برپایی آتش برای تهیه زغال قلیان و پخت 
کباب کردند.  توصیه ما به همه گردشگران آن است که در فصول 
خشک که احتمال آتش سوزی بیشــتر می شود از روشن کردن 
آتش در عرصه جنگلی تخت جمشید و حریم درجه یک این اثر 

ثبت جهانی شده کشور خودداری کنند.

یاریسرمایهگذارانبرایحفظجنگلتختجمشید
مدیر پایگاه میراث جهانی تخت جمشــید بــا اعلام این موضوع 
که تخت جمشــید و عرصــه جنگلی آن متأســفانه خــارج از 
محدوده شهرداری شهر مرودشــت است، گفت: برای نگهداری 
بهتر پهنه ســبز تخت جمشــید خوب اســت دســتگاه های 
دیگر نظیر شــهرداری مرودشــت نیز که حــوزه فعالیتش به 
 تخت جمشــید ارتباط پیدا نمی کند در این محــدوده امکانات

 بهتری فراهم کند.
حمید فدایی از آغاز فنس کشی در اطراف جنگل تخت جمشید 
به منظور حفاظت از عرصه طبیعی تخت جمشید در آینده نزدیک 
خبر داد و گفت: بخش عمده ای از اعتبار پایگاه تخت جمشــید 
صرف پرداخت حقوق پرسنل می شود. در کنار این میراث بسیار 
بزرگ با حجم زیادی از مشــکلات نیز مواجهیم که یکی از آنها 

موضوع آبیاری و حفظ و صیانت جنگل تخت جمشید است.
به گفته او، جنگل تخت جمشید حدود 80هکتار وسعت دارد و 
چنین فضایی با چنین امکاناتی نیاز به ایجاد سازمان امور فضای 

سبز در تخت جمشید دارد.
او از طرح پایگاه میراث جهانی تخت جمشید برای متقاعد کردن 
ســرمایه گذاران در  بخش گردشــگری تخت جمشید خبر داد 
و گفت: اساس این طرح آن است که ســرمایه گذاران ترغیب و 

تشویق به حفظ پهنه سبز و جنگلی تخت جمشید باشند.
به گفته مدیر پایگاه میراث جهانی تخت جمشــید، حریم یک، 2 
 و 3 تخت جمشید به مســاحت هزاران هکتار نیاز به حفاظت و 

نگهداری دارد.
وی با بیان اینکه 80هکتار جنگل در اطــراف مجموعه جهانی 
تخت جمشــید وجود دارد، گفت: حدود 2هزار مترمربع از این 
جنگل دچار حریق شــده اســت؛ البته قرار اســت که به زودی 
برآوردی از خسارت ها شود تا میزان خسارت این حادثه و تعداد 

درختانی که در آتش سوختند مشخص شود.

نقل قول خبر نقل قول خبر

2ماه تا فرارسیدن اربعین حسینی باقی مانده، اما فراهم 
کردن امکانات و زیرســاخت ها برای تردد راحت زائران 
کربلای معلی از چند ماه پیش آغاز شده است؛ اربعین 
امسال بعد از 2ســال شــیوع کرونا و محدودیت  تردد 
زائران، امسال شور و حال دیگری خواهد داشت و تا امروز 
پیش بینی شده که بیش از 5میلیون نفر از مرزهای ایران 

برای زیارت عتبات عالیات خود را به عراق برسانند.
به گزارش همشهری، با توجه به همین پیش بینی ها در 
ستادهای عتبات عالیات استان های کشور شور و غوغایی 
برپا شده و همه عاشقان سید و سالار شهدا)ع( آستین 
همت بالا زدند تا موکبی شایسته و درخور زائران مهیا 
کنند. طبق اعلام محمد جلال مآب، رئیس ستاد توسعه 
و بازســازی عتبات عالیات 3هزار موکب در کشور برای 
برگزاری مراسم اربعین حسینی ساماندهی شده اند که در 
مرزهای خوزستان و ایلام، نجف و کربلا، مرزهای شرقی 
ایران، شهرهای در طول مسیر پیاده روی زائران خارجی 
چون قم و کرمان و همچنین مســیرهای پیاده روی تا 

عتبات عالیات مستقر خواهند شد.

میزبانی19استاناززائراناربعین
تاکنون 19استان آمار موکب های خود را برای پذیرایی 
زائران اربعین اعلام کرده انــد. نگاهی به آمار موکب های 
ثبت شده در استان ها نشان می دهد آذربایجان شرقی28، 
گیلان27، اصفهان150، لرســتان71، کرمانشــاه 28، 
زنجان28، کردستان5، تهران500، خراسان رضوی90، 
خراسان جنوبی52، فارس70، البرز72، یزد54، قزوین60، 
کرمان  یک، چهارمحال وبختیاری28، خوزســتان700، 
ســمنان38 و قم هم یک موکب در میزبانــی از زائران 
اربعین امسال دارد.  به این ترتیب خوزستان با بیشترین 
تعداد مواکب و قم و کرمان با داشــتن یک موکب در بالا 
و پایین جدول قرار می گیرند. رتبه نخســت استان ها در 
برپایی موکب تا به حال از آن اســتان خوزستان است و 
بعد از آن تهران. 400موکب از میــدان مقاومت تا نقطه 
صفر مرزی در شــلمچه و 300موکب در چذابه فعالیت 
 خواهند کرد و سایر مواکب در مسیرهای ورودی به استان

 مستقر می شوند.  60 موکب هم از استان خوزستان برای 
خدمت رسانی در ایام اربعین به کشور عراق اعزام می شوند. 
استان اصفهان با برپایی 150موکب رتبه سوم در برپایی 

موکب های اربعین را دارد و حدود 400هــزار نفر زائر از 
کل زائران ایرانی را خواهد داشت.لرستان نیز 71موکب 
فعال دارد که 36موکب آن در کربلا، نجف و سامراست و 
 35موکب هم در شهرستان های استان از زائران حسینی

پذیرایی می کنند.

برپاییبزرگترینموکبایراندرقم
گرچه همه استان ها در تکاپوی برپایی موکب هستند، اما 
نکته جالب در میان اخبار این میزبانی موکبی است که 
در جمکران برپا می شود. به گفته جانشین ستاد اربعین 
استان قم، خدمات رسانی به زوار اربعین حسینی)ع( در 
مسجد مقدس جمکران انجام می شــود که با توجه به 
فضای وسیع تر مسجد نسبت به مصلای قدس  می توان 

این موکب را بزرگ ترین موکب اربعین در ایران دانست.
ابوالقاسم مقیمی با اشاره به اسکان زائران 17کشور به ویژه 
زائران کشورهای افغانستان و پاکستان در قم می گوید: در 
آخرین سال برگزاری مراسم اربعین در قم، آمار پذیرایی 
250هزار زائر بود که با تخمین های امسال باید 30درصد 

افزایش در اربعین پیش رو درنظر گرفت.
گــزارش امروز ایرانشــهر درباره فعالیت اســتان ها در 
راهپیمایی زائران اربعین اســت؛ طبق اعلام استان ها 
تا امروز 19 اســتان میزبانی خود را اعــلام کرده اند که 
بعضی از این موکب ها در مرزهای ایلام و خوزســتان، 
نجف و کربلا، برخی در مرزهای شرقی و 2مورد مثل قم 
و کرمان هم در خود شهر در مسیر زائران خارجی وارد 
شده از مرزهای شرقی برپا می شوند. به طور کلی امسال 

 3هزار موکب در ایام اربعین ساماندهی شده که آمارها
نشان می دهد فعلا بیشترین تعداد را خوزستان دارد.

کرمان؛میزبانزائرانمرزهایشرقی
کرمان هم یکی از استان هایی است که مانند قم در طول 
مسیر زائران پاکستان، افغانستان و شبه قاره هند قرار دارد. 
با توجه به همین موضوع نیز، اســتاندار کرمان می گوید  
موکب اربعین در ماهان بــرای پذیرایی از زائران خارجی 
ایجاد خواهد شد. محمدمهدی فداکار با اشاره به استقبال 
کرمانی ها از راهپیمایی اربعین توضیح می دهد: با توجه 
به قرار گرفتن مرقد سردار شهید ســلیمانی در کرمان 
پیش بینی می شود در مسیر اربعین زائران به ویژه زائران 
کشورهای شرقی از گلزار شهدا بازدید  کنند و به همین 
دلیل تمهیدات لازم در این زمینه نیز اندیشیده شده است.  
به گفته وی، قرارگاه لشکر ثارالله کرمان نیز در ابتدای جاده 
اهواز - خرمشهر و در نزدیکی مرز شلمچه احداث می شود.

   
در سایر استان ها هم جنب و جوش برای ثبت نام  موکب ها 
آغاز شده اســت و آنطور که مسئولان ســتاد توسعه و 
بازســازی عتبات عالیات خبر می دهند تا 2سال آینده 
80درصد موکب های ایــران با مردم عراق مشــترک 
خواهد شد که این مهم نیازمند ابتکار عمل موکب داران 

ایرانی است.

 میزبانی 19استان از زائران اربعین
19 استان آمار موکب های خود را برای برپایی در مرز خوزستان و ایلام، شهرهای نجف و کربلا و در مسیر پیاده روی زائران اربعین اعلام کرده اند

مدیر پایگاه میراث جهانی تخت جمشید: گردشگران عامل آتش سوزی بودند و از 80هکتار جنگل 
دست کاشت تخت جمشید 2هزار مترمربع در آتش سوخت

جنگل تخت جمشید   زغال کباب شد

توسعهراهآهن
وبزرگراهبینبوشهروفارس

پروژه های راه آهن و بزرگراه بین بوشهر و فارس با 
امضای تفاهمنامه بین استانداران سرعت بیشتری 
می گیرد. به گزارش همشــهری، استاندار بوشهر 
گفت: با توجه به جایگاه منحصر به فرد استان های 
فارس و بوشهر در طرح توسعه کشور و قرارگیری در 
مسیر شبکه آزادراهی در کریدور بین المللی شمال- 
جنوب و نقش گســترش زیرساخت های ارتباطی 
برای افزایش ترانزیت کالا و مســافر تفاهمنامه ای 
امضا شــد. در نتیجه آن توســعه زیرساخت های 
ریلی و جــاده ای میان این 2اســتان تمام تلاش 
و همکاری خود را بــرای تکمیل پــروژه بزرگراه 
شیراز - بوشــهر در حد فاصل کمارج تا دالکی در 
 طول چند ماه آینده به کار گیرنــد تا این قطعه به

بهره برداری برســد. احمد محمــدی زاده افزود: 
این قطعه شــامل 2بخش در حد فاصل کمارج تا 
کنارتخته در حوزه اســتحفاظی استان فارس به 
طول 15کیلومتر و حد فاصل کیلومتر4 از کمارج 
تا کیلومتر18 به سمت دالکی در حوزه استحفاظی 

بوشهر است.

وصولعوارضآلایندگی
دراصفهان

مدیرکل امــور مالیاتی اســتان اصفهــان گفت: رقم 
وصولی مالیات در اســتان اصفهان در ســال1400، 
20هزارو50میلیــارد تومــان بــود که ایــن میزان 
 وصــول مالیــات 104درصد مــازاد بــر پیش بینی

 استان بود. 
به گزارش همشهری، عباس مزیکی با بیان اینکه عوارض 
ارزش افزوده مستقیم به حساب شهرداری ها، دهیاری ها 
و روستاهای فاقد دهیاری واریز می شود، افزود: در سال 
گذشــته رقم عوارض ارزش افزوده ای که مردم استان 

پرداخت کردند، 4690میلیارد تومان بود.
مزیکی با بیان اینکه ســال1400 بالغ بر 870میلیارد 
تومان عوارض آلایندگی از صنایع و واحدهای آلاینده 
استان اصفهان وصول شد، اظهار کرد: این رقم در 3ماهه 

ابتدایی سال جاری 50میلیارد تومان بوده است.
مدیرکل امور مالیاتی اســتان اصفهان بــا بیان اینکه 
مالیات حقوق عمومی است و مطالبه گر مالیات عموم 
مردم هســتند، تصریح کرد: مالیــات در بخش ارزش 
افزوده به طور مستقیم بر توسعه و عمران و آبادانی مؤثر 
است و بخشی از عوارض ارزش افزوده در حوزه سلامت 

هزینه می شود.
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دردادگاهتصادفخبرنگاران
محیطزیستچهگذشت؟

دومین جلســه دادگاه حادثه اتوبوس خبرنگاران محیط زیست 
برگزار شــد و این بار اســنادی در اختیار دادگاه قرار گرفت که 
براساس آن، اتوبوس نباید در جاده فرعی درجه2 قرار می گرفت 
و راننده با اصرار مســئولان ســازمان حفاظت محیط زیست و 
ســتاد احیای دریاچه ارومیه در این جاده فرعــی حضور یافته 
است. محمد داسمه، وکیل شــاکیان حادثه اتوبوس خبرنگاران 
درباره دومین جلســه دادگاه به همشهری می گوید: جلسه دوم 
دادگاه پرونده اتوبوس خبرنگاران روز گذشــته برگزار شد، در 
این جلسه هیأت کارشناسی، راننده اتوبوس به همراه وکیل، پدر 
مرحوم مهشاد کریمی)خبرنگار ایسنا( و تعدادی از خبرنگاران 
آسیب دیده از این حادثه حضور داشتند، در این جلسه از قصور 
مسئولان صحبت و به 2ســند مهم اشــاره کردیم. یکی اینکه 
سازمان حمل ونقل جاده ای کشــور در گزارش تحلیلی عمقی 
خود اشاره کرده بود که انتخاب اتوبوس برای جاده فرعی درجه2 
روستایی نامناسب بوده و ابعاد هندسی جاده با وسیله نقلیه ای که 
خبرنگاران را جابه جا می کرد همخوانی ندارد که اینجا نیز قصور 
متوجه مسئولان است چون این جاده درجه2 فرعی روستایی بود 
و باید از خودروی سبک وزن استفاده می شد کما اینکه فرمانده 
سابق پلیس راهور استان آذربایجان غربی نیز به این موضوع به 
درستی اشاره کرده بود. موضوع دوم صورتجلسه ای بود که رئیس 
کمیسیون عمران مجلس از جلسه تخصصی کمیسیون عمران 
ارسال کرده بود که در آن مرجع قضایی، جانشین پلیس راهور، 
فرمانده پلیس راه کشور، بازرسی و حقوقی ناجا و مسئولان عالی 
رتبه حمل ونقل جاده ای حضور پیدا کرده بودند که صورتجلسه 
شده بود مبنی بر اینکه تقصیر را از جهات مختلف علاوه بر راننده 
متوجه مســئولان ســفر کرده بود، ما نقض قرار منع تعقیب را 
تقاضا کردیم که پرونده جهت تعقیب کیفری مســئولان سفر 
به دادسرا اعاده شود. وکیل شــاکیان اتوبوس خبرنگاران گفت: 
در ابتدا و پیش از شروع جلســه دادگاه زمانی که پشت در اتاق 
قاضی بودیم یکی از کارشناسان که مرا نمی شناخت گفت حالا 
فقط یک دیه اســت آن را راننده بدهد دیگــر، این موضوع را در 
جلسه عنوان کردیم و تا حدودی جو متشنج شد. در روند دادگاه 
از راننده)شیری( 2سؤال پرسیدم اول اینکه چه کسانی به شما 
گفتند که از جاده فرعی بروید؟ یعنی رفت را از جاده مواصلاتی و 
برگشت را از جاده فرعی تردد کنید؟ او جواب داد که »مسئولان 
سفر گفتند«. سؤال دوم این بود که شــما به عنوان راننده ای با 
25سال ســابقه اعلام کنید این جاده متناسب برای ون است یا 
اتوبوس؟ که گفت »متناسب برای ون اســت، مرا فریب دادند، 
قرار بود برویم مهاباد بعد پیرانشــهر اما مــرا از یک جاده خاکی 
فرعی بردند.« در این زمان قاضی نوشت که در این باره از سازمان 
راهداری استعلام می کنم، بعد از آن از رئیس پلیس وقت خواستم 
که قیام کند و پرسیدم که آیا اتوبوس در جاده درجه2 می تواند 
تردد کند که جواب داد خیر نمی تواند، در اینجا اعلام کردم که 
نیازی به استعلام نیســت، در صفحه4 گزارش سازمان جاده ای 
کشور به صراحت آمده است که انتخاب اتوبوس برای این جاده 
با شکل هندســی جاده همخوانی ندارد و از عوامل اصلی ایجاد 
تصادف است. حالا باید منتظر تصمیم دادگاه بمانیم و احتمال 

دارد در روزهای آینده نزدیک شاهد صدور حکم باشیم. 

رضا بیانی
مدیرکل منابع طبیعی تهران 

ســند تک برگــی بــرای ۵۵۰۸هکتــار 
از اراضــی ملــی در شهرســتان های 
شــمیرانات، ری، مــارد و دماونــد 
صادر شــد. با تعییــن محــدوده اراضی 
ملــی در بانک کاداســتر و صدور ســند 
اســناد مالکیــت کاداســتری ملــی، از 
هرگونــه تعــارض بــه ایــن اراضــی و 
 زمین خواری، کوه خواری و جنگل خواری 

جلوگیری می شود.

سمیه رفیعی
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس  

ســتاد احیــای دریاچــه ارومیــه پــس از 
7سال و صرف ۵.7هزار میلیارد تومان 
وضعیت دریاچه ارومیه را به نقطه اول 
بازگردانــد. برابــر اعــام رئیــس ســتاد 
احیای دریاچه ارومیه، ۱۸درصد علت 
خشــک شــدن تــالاب، تغییــر اقلیم و 
۸۲درصد به دلیل مدیریت غلط منابع 

آبی حوضه آبریز بوده است.

علیرضا نصرآبادی
مدیرکل منابع طبیعی خراسان جنوبی 
تاکنون 9۵۸کیلومتر بادشــکن زنده و 
غیرزنده برای کاهش فرســایش بادی 
خــاک و بروزگردوغبــار در خراســان 

جنوبی اجرا شده است.
بــاد از عوامــل فرســایش در مناطــق 
خشــک و نیمــه خشــک به حســاب 
می آیــد و ایجاد بادشــکن های طبیعی 
نوعی مانع در مســیر جریان بــاد بوده 
که از خسارت به گیاهان زراعی و باغی 

خاک می کاهد. 

میزبانی از زائران خارجی
برخیازموکبهایایجادشدهدراســتانهادرمسیرزائرانخارجیاست؛برایمثالگیلان
27موکبکهشاملکربلاونجفنیزمیشود،دارد.بهگفتهمجیددوهندو،رئیسستادتوسعه
وبازسازیعتباتعالیاتگیلان،شاهدورودبیشاز1۵هزارزائرخارجیحوزهقفقاز،جمهوری
آذربایجانوروسیهازمرزآستاراخواهیمبود.موکبهایپذیراییوفرهنگیگیلانهمچنین
درمرزآستارا،حرمامامزادگانابراهیموقاسم)ع(،حرمامامزادههاشم)ع(رشتویکموکب
همدرخروجیلوشانبرپامیشود.حجتالاســلامعلیاصغرعلیپور،رئیسادارهتبلیغات
اسلامیتایبادوباخرزدراستانخراسانرضوینیزازبرپایی2موکبدرمرز»دوغارون«برای
استقبالاززائرانافغانستانیبرایزیارتعتباتعالیاتدرایاماربعینخبردادهاست.اغلب
استانهایمرزیوهمچنیناستانهاییکهدرمسیرترددزائرانخارجیهستند،موکبهایی

برایپذیراییازاینگروهراهاندازیمیکنند.

مکث

فرهاد زیویار 
استاندار لرستان 

ســرعت عمــل برخــی بانک هــا در 
پرداخــت تســهیات قرض الحســنه 
۱۵میلیــون تومانــی ســفر ریاســت 

 جمهوری پایین است.
بعضــی بانک هــا عملکــرد بالایــی در 
پرداخــت دارنــد و برخــی  از آنهــا نیــز 
پــس از هفته ها تاش فقــط ۱3درصد 
پیشرفت داشــته اند. متأســفانه فقط 
۲بانــک عملکردشــان 4۰درصــد بــه 

بالاست.

لرستان

سیدمسعود عظیمی 
معاون استاندار یزد

راه انــدازی مراکز نوآوری نســاجی و ایجاد 
مراکز تخصصی عرضه مستقیم تولیدات 
محصــولات نســاجی، از اقدامــات یــزد 
نوین است. بیش از هزار پروژه نیمه تمام 
نســاجی در اســتان یــزد وجــود دارد و 
بســیاری از ایــن پروژه هــا بــدون بررســی 
صرفه اقتصادی شــروع و باعث توقف یا 

کندی پروژه های دیگر می شود.

یزد

منوچهر غفاری 
سرپرست شهرداری کرج 

فــاز ســوم کنارگــذر مهرشــهر بــه طــول 
تقریبی ۱7۵۰ متر و صرف اعتباری بالغ 
بر 9۰ میلیارد تومان طی روزهای آینده 
زیر بــار ترافیــک مــی رود. امیدواریم با 
تســریع صــورت گرفتــه در آزادســازی 
امــاک معــارض پــروژه، بتوانیــم فــاز 
نهایــی طــرح و اتصــال آن بــه منطقــه 
 ویــژه اقتصــادی و فــرودگاه پیــام   را 

عملیاتی کنیم.

البرز

احمد حمزه زاده 
مدیرکل میراث فرهنگی آذربایجان شرقی

اصیــل  خوراکی هــای  از  3۸مــورد   
آذربایجان شرقی ثبت ملی شده است. 
یکــی از اهــداف مهــم ثبــت ملــی آثــار 
ناملموس ازجمله غذاها و شیرینی های 
ســنتی حفظ اصالــت و هویــت واقعی 
و بــه ارث گذاشــتن فرهنــگ غذایــی و 
سنت ها برای آیندگان است. همچنان 
در حــال گــردآوری مســتندات بــرای 

پرونده های ثبتی دیگر هستیم.

آذربایجان شرقی

حــدود 2هــزار مترمربع از ایــن جنگل ها دچــار حریق 
شــده اســت؛ البته قرار اســت که به زودی برآوردی از 
خسارت ها شود تا میزان خسارت این حادثه و تعداد 

درختانی که در آتش سوختند مشخص شود

بهزاد شریفی پور 
مدیرکل منابع طبیعی کردستان

در  آتش ســوزی  7فقــره  امســال 
عرصه های طبیعی، مرتعــی و جنگلی 
اســتان کردســتان اتفــاق افتــاده کــه 
درپــی آن 97هکتار دچار آتش ســوزی 
شــده اســت. البتــه هیــچ مــوردی از 
آتش ســوزی را در جنگل هــای دســت 
کاشت اســتان  شــاهد نبودیم. شروع 
رونــد آتش ســوزی ها نیــز از ۱7خــرداد 

امسال آغاز شده است.

محمدکاموسگزارش
دبیر گروه استان ها


